
 
Schriftelijke vragen ex. Artikel 40 van het Regelement van Orde gemeenteraad Twenterand 
gericht aan het College van B en W Twenterand  
 
Fractie: PvdA – GroenLinks Twenterand  
 
Onderwerp: Soweco: onderzoek toekomst uitvoering regio Almelo  
 
Datum: 23 mei 2019  
 
Inleiding  
Op dinsdag 21 mei hebben wij een raadsinformatie brief over de toekomst van Soweco ontvangen met 
een onderzoeksrapport (heroriëntatie uitvoeringsmodel Wsw en NBW).  
Op 22 mei heeft Tubantia hierover gepubliceerd waarin staat de gemeenten “de stekker” uit de sociale 
werkvoorziening trekt.  
 
De PvdA GroenLinks fractie maakt zich hier grote zorgen over en wil de raadsbrief op 11 juni 
agenderen voor het raadsdebat. Om ons goed voor te kunnen bereiden op dit debat hebben wij de 
volgende vragen en verzoeken wij het College om onderstaande vragen voor 5 juni a.s. te 
beantwoorden:  
 
Vragen:  
1. Waarom is géén vervolg gegeven aan het besluit van twee jaar geleden om Soweco 
door te ontwikkelen als maatschappelijke onderneming en op basis hiervan eind 2020 te 
evalueren, waarom deze koerswijziging?  
 
Antwoord: 
Wij geven wel een vervolg aan de doorontwikkeling en er is geen sprake van koerswisseling, maar 
van een nader onderzoek naar het aandeelhouderschap van de maatschappelijke onderneming. 
 
 
2. Hoe beoordeelt het college van Twenterand deze wijzing van koers en waarom is het college 

hiermee akkoord gegaan? Temeer daar gemeente Twenterand tot nu toe altijd positief was 
over Soweco en altijd Soweco heeft gesteund en Soweco de prestaties ook financieel 
waarmaakt?  
 

Antwoord: 
Wij zijn positief over Soweco en het rapport van Iroko onderschrijft dat ook. Er is geen koerswijziging. 
Er is sprake van een nader onderzoek naar het aandeelhouderschap.  
 
 
3. De wethouder van Abbema geeft in het tv interview in RTV Oost aan dat de koerswijziging is 

ingezet vanwege de tekorten op het sociale domein. Hoe verhoudt zich dat tot het 
onderzoek, dat helemaal niet ingaat/onderzoekt hoe er vergeleken bij de huidige situatie 
betere financiële resultaten gehaald kunnen worden?  

 
Antwoord: 
Het betreft geen koerswijziging maar een bredere afweging dan alleen het sociaal 
werkvoorzieningsschap. Hier wordt mee bedoeld dat de gemeente de regievoerder is op het totale 
sociale domein. Dat daar tekorten zijn is meerdere malen met de raad besproken. Voor het complete 
beeld, wij hebben voor het jaar 2018 bovenop het jaarbedrag wat wij van het rijk hebben ontvangen  
€ 820.435 aan Soweco en  € 485.000 aan Larcom extra bijgedragen. 
 
 
 
 
 
 
 
 



 
 
4. Wanneer en op welk moment is de afweging gemaakt in het DB tot het gaan onderzoeken 

van de toekomst en doorontwikkeling van Soweco? Graag ontvangen wij een tijdspad 
waarin wordt aangegeven wanneer wat is besloten en op welke moment opdrachten tot 
onderzoek te starten. In dat tijdpad graag ook het moment waarop voor het eerst de directie 
en RvC en OR van Soweco betrokken zijn.  
 

Antwoord: 
In oktober 2018 zijn de 6 wethouders bijeen geweest in een informeel DB waar ze de toekomst van 
Soweco besproken hebben in relatie tot de doorontwikkeling van de maatschappelijke onderneming.  

 

Wat  Wanneer Omschrijving 

Businessplan  oktober 2016 Als vervolg op de wens tot doorontwikkeling heeft 
Soweco in oktober 2016 een businessplan 
gepresenteerd over de wijze waarop de transitie 
naar een maatschappelijke onderneming vorm 
kan krijgen. 

Gezamenlijke conclusies 
en vervolg ontwikkeling 
SOWECO 

maart 2017 Deze notitie bevat de basis van de 
doorontwikkeling die gezamenlijk wordt gedragen. 
De notitie bevat tevens een routekaart met een 
planning voor de doorontwikkeling.  
 

Notitie ‘Vervolg 
ontwikkeling SOWECO – 
governance, 
aandachtspunten en 
projectinrichting 

december 2017 De kern van deze vervolg-notitie is dat via 
concrete stappen wordt toegewerkt naar 
verzelfstandiging van SOWECO NV als 
maatschappelijke onderneming én afbouw van de 
GR. 

Nota deconsolidatie juli 2018 De notitie deconsolidatie beschrijft de eerste 
belangrijke stap in de doorontwikkeling. Het 
draagt bij aan een transparante scheiding van 
taken en verantwoordelijkheden van GR en NV 
en vormt daarmee een basis voor bilaterale 
prestatieafspraken (dienstverleningsafspraken of 
DVO’s) tussen de GR en de NV. 
 

Focus doorontwikkeling november 2018 Aanbrengen van focus in de doorontwikkeling 

SOWECO. 

 

 

Position paper WSW maart 2019 De deelnemende gemeenten in de GR Soweco 
hebben besloten om focus aan te brengen in de 
doorontwikkeling van Soweco NV door het 
onderzoeken van het scenario waarbij de 
centrumgemeente Almelo de regie krijgt. 

Voorkeurscenario  1 april 2019 DB neemt besluit tot nader onderzoek 
voorkeurscenario. 

 
 
 
 
 
 

 
 
 

 

 



Afstemming Dagelijks Bestuur – Raad van Commissarissen, contacthistorie 

 

Datum Medium Verzender/gremium Inhoud 

    

17-dec Bijeenkomst RvC/DB doorontwikkeling, intro Iroko 

2-jan Mail RvC reactie op gesprek 

18-jan Diner Arjen en HH voortgang algemeen 

28-jan Bijeenkomst RvC/DB doorontwikkeling, vervolgstappen 

31-jan Mail Ambtelijk concept raadsbrief, verzoek aanvullingen 

4-feb Mail RvC reactie op raadsbrief 

5-feb Mail Ambtelijk bevestiging dat we voorgestelde raadsbrief niet gaan versturen 

8-mei Mail Ambtelijk reactie op mail RvC 

13-mrt Mail RvC in vervolg op contractaanpassing Almelo 

25-mrt Bijeenkomst RvC/DB Iroko rapport bespreking 

8-apr Bijeenkomst RvC/directie/Ambtelijk afstemmingsoverleg 

9-mei Mail Ambtelijk agenda en stukken 

13-mei Bijeenkomst RvC/DB Iroko rapport bespreking 

19-mei Mail Ambtelijk Gespreksbevestiging 13 mei 

20-mei Mail RvC Gespreksbevestiging 13 mei 

 
 
 
5. Op welke manier hebben de RVC de OR invloed kunnen uitoefenen of zijn ze 

sparringpartner geweest van het bestuur?  
 

Antwoord: 
De taak van RvC is het “houden van toezicht op het beleid van de bestuurder en op de gang van 
zaken in de vennootschap en de met haar verbonden onderneming. Bovendien staat de RvC de 
bestuurder met raad terzijde, zowel op verzoek van de bestuurder als op eigen initiatief. De RvC richt 
zich bij de invulling van haar taak naar het belang van de vennootschap en de haar verbonden 
onderneming […]” Bron: Reglement voor de Raad van Commissarissen SOWECO NV. 
 
De zes gemeenten zijn eigenaar van de Gemeenschappelijke Regeling (GR) en daarmee indirect ook 
eigenaar van SOWECO NV. Het is volledig legitiem en verstandig dat de eigenaar, financier en 
belangrijkste opdrachtgevers zich beraden op de toekomst van de organisatie. SOWECO is een van 
de uitvoeringsorganen binnen het sociaal domein. Gemeenten staan voor een veel bredere opgave en 
hebben dus ook de verantwoordelijkheid om de rol en positie in de breedte van het hele domein te 
evalueren.  
 
Natuurlijk zullen gemeenten de zorg voor de kwetsbaren voortzetten. Daarin staan ze zij aan zij met 
de RvC. De rechtspositie van SW-medewerkers is ook nog eens verankerd in wetgeving. Maar 
gemeenten hebben de zorg voor ál hun inwoners, op een wijze die recht doet aan lokale politieke 
voorkeuren, en die past binnen de begroting. De RvC heeft geen positie in die gemeentelijke 
verantwoordelijkheid. Gemeenten zijn dan ook geen verantwoording verschuldigd aan de RvC. 
 

6. Bij de raadsbrief verwijst u naar het rapport van IROKO. Dit gaat over de nadere uitwerking / 
onderzoek om te komen tot een gedragen voorkeursscenario. Welk besluit heeft ten 
grondslag gelegen tot het uitwerken van een vervolg onderzoek van de verschillende 
scenario’s?  

 
Antwoord: 
Zie vraag 4. 
 
 



7. Is dit besluit gedeeld met de RvC en de ondernemingsraad en wat is de reactie geweest van 
de RVC en de ondernemingsraad? 
 

Antwoord: 
Dit besluit is gedeeld en besproken met de RvC en met de OR. De onderzoeksopdracht is gedeeld met 
de RvC. Er heeft een informeel overleg met de OR plaatsgevonden op 6 februari en 20 mei. Tijdens dit 
informeel overleg is uitleg gegeven over het proces doorontwikkeling in relatie tot het 
aandeelhouderschap. Voor het reguliere gesprek over het onderzoek, de uitkomsten hiervan en keuzes 
die hier uit voort kunnen vloeien is de OR aangewezen op de Wor-bestuurder. 
 
 
De RvC gaf onder andere, naast een inhoudelijke reactie, als reactie dat het niet gaat om tegen elke 
prijs vast te houden aan een ingeslagen route en zij openstaan voor elke suggestie om de kwaliteit en 
effectiviteit van de dienstverlening ten behoeve van de doelgroep te verbeteren mits daar een goede en 
evenwichtige inhoudelijke beoordeling aan ten grondslag ligt en de invoering in de praktijk verstandig en 
verantwoord naar de organisatie toe kan plaatsvinden. Ook realiseert men zich dat het DB/AB vrij is om 
een onderzoek in te stellen. De RvC heeft verzocht dat de RvC en directie van SOWECO NV zullen 
worden geraadpleegd als onderdeel van het onderzoek. 

  
Vraag: 
Graag ontvangen wij alle onderliggende stukken en correspondentie van RvC en de ondernemingsraad 
met het DB.  
 
Antwoord: 
Alle bijbehorende documenten die behoren bij dit onderzoek zullen binnenkort via een website in te zien 
zijn.  
 
8. Wat is de opdrachtformulering geweest voor het onderzoek? Graag ontvangen wij deze 

opdrachtformulering en de onderbouwing waarom deze opdrachtformulering is gekozen in 
relatie met het tekort op het sociale domein.  
 

Antwoord: 
U heeft het rapport van IROKO ontvangen en daarin staat de onderzoeksvraag opgenomen. 
Voor het tweede deel van u vraag verwijzen wij naar het antwoord bij vraag 3. 

 
 
9. Klopt het dat in de opdrachtformulering in de uit te werken scenario’s vergelijking met de 

huidige situatie ontbreekt? Is dit niet gevraagd en waarom niet?  
 

Antwoord: 
Het betreft hier een onderzoek naar het aandeelhouderschap wat in lijn is met de doorontwikkeling. 
De gemeenten hebben aangegeven geen aandeelhouder te willen worden van de maatschappelijke 
onderneming derhalve is er geen referentiekader nodig.  
 
10.  Er wordt gesproken over baangarantie, maar is er ook werkgarantie? En voor hoeveel van 

de ruim  2.100 mensen? Klopt dat dit alleen voor de wsw populatie van 1150 telt? Hoe zit dat 
met de andere doelgroepen, de wajongers, nuggers enz…?  
 

Antwoord: 
Alle medewerkers met een Wsw indicatie hebben de garantie dat zij hun baan en loon behouden. Er is 
vooruitlopend op het onderzoek nog geen overleg geweest met andere instanties met betrekking tot 
andere doelgroepen. Uiteraard gaan we alsdan, in overleg.  
 
11. Afgelopen jaar heeft van minister Engelshoven een brief gestuurd waarin ze gemeenten 

oproept de SW bedrijven niet te ontmantelen maar ze juist te versterken vanwege hun 
unieke expertise, hoe verklaart u uw handelen afgezet tegen deze oproep? 
 

Antwoord: 
We volgen met belangstelling de informatie vanuit het rijk. Maar de aandeelhouders hebben een 
eigenstandige mening ten aanzien van de Wsw.  



 
 
 
PvdA GroenLinks Twenterand  

Stephan Reusken 


